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ABSTRACT. Most tanneries and leather goods manufacturers are facing serious problems regarding waste disposal, the more so as their storage in landfills leads to negative 
effects on the ecosystem. Using untanned wastes is of particular interest because it offers the opportunity to eliminate nearly all wastes from fleshing, while obtaining 
qualitatively and economically valuable products. Organic biopolymers are a source of raw material for agriculture, whereas the composition of protean wastes provides 
sufficient elements to improve the composition and remediation of degraded soils and plants can exploit some elements, such as nitrogen, calcium, magnesium, sodium, 
potassium etc. As a result of the existing large quantities of organic waste, it is known from technological practice that from processing one tonne of raw hide, 75% is discarded, 
of which 50% can be used as organic fertilizer to repair poorly productive or unproductive land areas (sandy, salty, eroded etc.). This scientific paper presents the 
characterization of protean biopolymers by methods specific for morpho-structural analysis (UV-VIS, IR spectroscopy, thermal analyses, X-ray diffraction, microscopy, etc.). 
Protean biopolymers were obtained by means of an innovative bioenzymatic procedure of processing protean waste, which in combination with other polymers 
(polyacrylamide, acrylic, maleic, cellulose, starch, etc.) will be used in agriculture.
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REZUMAT. Majoritatea tãbãcãriilor ºi a fabricanþilor de produse din piele au probleme serioase în ceea ce priveºte eliminarea deºeurilor, cu atât mai mult cu cât 
depozitarea lor în gropile de gunoi conduce la efecte negative asupra ecosistemului. Folosirea deºeurilor netãbãcite prezintã un interes deosebit, deoarece oferã posibilitatea 
eliminãrii aproape integrale a deºeurilor de la ºeruire, ºi în acelaºi timp, obþinerea unor produse valoroase sub aspect calitativ ºi economic. Biopolimerii de naturã organicã 
reprezintã o sursã de materii prime pentru agriculturã, întrucât compoziþia deºeurilor proteice oferã suficiente elemente care sã îmbunãtãþeascã compoziþia ºi remedierea 
solurilor degradate, iar plantele pot valorifica unele elemente: azot, calciu, magneziu, sodiu, potasiu etc. Ca urmare a existenþei cantitãþilor mari de deºeuri organice, din 
practica tehnologicã se ºtie cã din prelucrarea unei tone de piele crudã se aruncã 75% din care 50% se pot folosi ca îngrãºãmânt organic pentru remedierea suprafeþelor de 
teren slab productive sau neproductive (nisipoase, sãrãturate, erodate etc.). Prezenta lucrare ºtiinþificã prezintã caracterizarea biopolimerilor proteici prin metode specifice 
pentru analiza morfo-structuralã (spectroscopie UV-VIS, IR, analize termice, difracþie de raze X, microscopie etc.). Biopolimerii proteici au fost obþinuþi printr-un procedeu 
inovativ bioenzimatic de prelucrare a deºeurilor proteice, care în combinaþie cu alþi polimeri (poliacrilamidã, acrilic, maleic, celulozã, amidon etc.) vor fi utilizaþi în agriculturã.
CUVINTE CHEIE: biopolimer, deºeuri proteice, tãbãcãrie, polielectroliþi, analizã structuralã.

RECHERCHES EXPLORATOIRES SUR L'UTILISATION DES BIOPOLYMÈRES ORGANIQUES DES TANNERIES EN AGRICULTURE – PARTIE II – LA CARACTÉRISATION 
DES BIOPOLYMÈRES PROTÉIQUES PAR DES ANALYSES PHYSICO-CHIMIQUES

RÉSUMÉ. La plupart des tanneries et des fabricants de produits en cuir ont de graves problèmes en ce qui concerne l'élimination des déchets, d'autant plus que leur stockage 
dans des décharges conduit à un impact négatif sur l'écosystème. L'utilisation des déchets de peau non-tanneé est particulièrement intéressante car cela offre la possibilité 
pour éliminer presque tous les déchets d'écharnage, et tout en obtenant des produits de valeur en ce qui concerne la qualité et l'économie. Les biopolymères de nature 
organique sont une source de matières premières pour l'agriculture, alors que la composition des déchets protéiques offre des éléments suffisants pour améliorer la 
composition et l'assainissement des sols dégradés et les plantes peuvent exploiter certains éléments, comme l'azote, le calcium, le magnésium, le sodium, le potassium, etc. À 
la suite de l'existence de grandes quantités de déchets organiques, on sait de la pratique technologique qu'on jette 75% du traitement d'une tonne de peaux brutes, dont 50% 
peuvent être utilisés comme engrais organique pour remédier des zones peu productives ou improductives (sableuses, salées, érodées, etc.). Ce travail présente la 
caractérisation des biopolymères protéiques par des méthodes spécifiques pour l'analyse morpho-structurale (spectroscopie UV-VIS, IR, analyse thermique, diffraction des 
rayons X, microscopie, etc.). Les biopolymères protéiques ont été obtenus par un procédé novateur bioenzymatique de traitement des déchets protéiques, qui, en 
combinaison avec d'autres polymères (polyacrylamide, acrylique, maléique, cellulose, amidon, etc.) seront utilisés dans l'agriculture.
MOTS CLÉS: biopolymère, déchets protéiques, tannerie, polyélectrolytes, analyse structurale.

43
Revista de Pielarie Incaltaminte 10 (2010) 1

* Correspondence to: Gabriel ZAINESCU, National R&D Institute for Textile and Leather, Division: Leather and Footwear Research Institute, 93 Ion Minulescu St., 

sector 3, 031215, Bucharest, Romania, email: icpi@icpi.ro.



44

G. ZAINESCU, P.VOICU, C.A. GHERGHINA, L. SANDRU

Leather and Footwear Journal 10 (2010) 1



45

EXPLORATORY RESEARCH REGARDING THE USE OF ORGANIC BIOPOLYMERS FROM TANNERIES IN AGRICULTURE

 

Revista de Pielarie Incaltaminte 10 (2010) 1



46

G. ZAINESCU, P.VOICU, C.A. GHERGHINA, L. SANDRU

Figure 2. IR spectrum of DPZ protean biopolymer
Figura 2. Spectrul IR al biopolimerului proteic DPZ
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Figure 3. FT/IR-ATR spectrum of sample DPP 10
Figura 3. Spectrul FT/IR -ATR al probei DPP 10

Figure 4. FT/IR-ATR spectra of the four biopolymer samples
          Figura 4. Spectrele FT/IR-ATR ale celor patru probe de biopolimeri 
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Figure 5. Images of biopolymers obtained by optical microscopy (magnitude 32x and 70x)
      Figura 5. Imagini ale biopolimerilor obtinute prin microscopie optica (magnitudine 32x si 70x)

32X 70X
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Figure 6. TGA/DSC derivatographic curve for DPP10 synthesized biopolymer
  Figura 6. Curba derivatograficã TGA/DSC pentru biopolimerul sintetizat DPP10
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